

**June 2007**

**The Case of Dissident Velikanova. Folder 38. The  
Chekist Anthology**

**Citation:**

"The Case of Dissident Velikanova. Folder 38. The Chekist Anthology", June 2007, Wilson Center Digital Archive, Contributed to CWIHP by Vasili Mitrokhin.  
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/110787>

**Summary:**

In this entry, Mitrokhin describes how on November 1, 1979 KGB operatives arrested dissident Tatiana Mikhailova Velikanova. Mitrokhin relates that since Velikanova's name was widely known outside Soviet borders, the KGB warned its resident agents abroad to adopt certain procedures in case of an emergency.

Tatiana Mikhailova Velikanova (b.1932) was a highly-educated Russian and a mother of three. Beginning in the late 1960s, Velikanova actively participated in public anti-state demonstrations—particularly at the Pushkin Square in Moscow. Drawing upon KGB files, Mitrokhin mentions that in 1969, Velikanova became a member of the Initiative Group for the Defense of Human Rights, a club which according to the KGB, boasted Tatar autonomists, extreme nationalists, religious fanatics, and secessionists amongst its ranks. For more than ten years, Velikanova and her associates were producing anti-Soviet and politically harmful material, distributed to foreign publishing houses and radio stations. Under Velikanova's initiative, *The Chronicles of Current Events*, a samizdat publication was issued in Moscow in 1974. The *Chronicles* described topics such as arrests, judiciary procedures, the pursuit of dissidents, and other aspects of political life in the Soviet Union. The periodical shed negative light on the Communist Party of the Soviet Union (CPSU).

By Mitrokhin's account, although Velikanova had been officially sanctioned by the state with regards to continuing her work, she paid no heed to the warnings. In essence, Velikanova remained largely unmoved by the searches and interrogations subsequently conducted by the State Prosecutor's Office. The KGB file stated that the West had helped Velikanova by supplying her with financial resources. Velikanova further received assistance from the Fund for Aiding Political Nonconformists. Velikanova's file stated that she was being investigated by the KGB in accordance with the wishes of the Prosecutor's Office.

**Original Language:**

Russian

## **Contents:**

Transcript - Russian

**"CHEKISMS"**

TALES OF THE CHEKA

**A KGB ANTHOLOGY**

ITEM

38

Compiled by

**Vasiliy Mitrokhin**

[109]

V2/41

## ВЕЛИКАНОВА

1 ноября 1979 года органами КГБ была арестована Великанова, диссидентка. Поскольку её имя широко известно за границей, в резидентуры КГБ за рубежом посланы разъяснения как руководствоваться в работе в случае необходимости.

Великанова Татьяна Михайловна, 1932 г.р., русская, с высшим образованием, мать троих детей. С конца 60-х годов она активно участвует в публичных выступлениях антиобщественных элементов на площади Пушкина в Москве, она организатор сборищ у судов, в которых рассматриваются уголовные дела на её единомышленников. В 1969 году она вступила в Инициативную группу защиты прав человека в СССР, инспирировала акции крымских татар-автономистов, экстремистски настроенных националистов, церковников, сектантов. Ею и единомышленниками распространялась в СССР и передавалась иностранцам информация для пересылки за границу. Более 10 лет Великанова вместе с единомышленниками занималась изготовлением, размножением, распространением материалов антисоветского, политически вредного содержания, передавала их в зарубежные издания и радиостанции.

По инициативе и участии Великановой в Москве с 1974 года возобновлено нелегальное издание "Хроники текущих событий", в которых сообщается об арестах, судебных процессах, преследованиях инакомыслящих, освещаются события внутренней жизни в СССР, внешняя политика ЦК КПСС и правительства в искажённом виде.

Она подвергалась официальным предупреждениям, предостережению, но правильных выводов не сделала. Не произвели на Великанову нужного воздействия и неоднократные вызовы её в прокуратуру и допросы, проведение обысков. Запад помогал ей материально, направляя денежные переводы, посылки, бандероли, она получала пособие из Фонда помощи политзаключённым.

Принимая во внимание особую опасность деятельности Великановой в санкции прокурора города Москвы она арестована, следствие ведёт КГБ.

Указание лиц

Великанова Татьяна Михайловна диссидентка

*В. С. С.*

**Названия**

**Инициативная группа защиты прав человека в СССР  
Фонд помощи политзаключённым  
"Хроника текущих событий"**